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در آغ��از گفت و گو تقاض��ا دارم خودتان را معرفي 
کنيد؟ 

من دکتر ابتهال محمد نوه عزالدين القس��ام هستم و در 
س��ال 1971 میلادي در جبله در ش��مال س��وريه متولد 
ش��ده ام. جبله زادگاه پدر بزرگم ش��یخ عز الدين القسام 
مي باشد. مادرم  فلسطیني است و فردوس نام دارد.  پدرم 
محمد تنها فرزند پسر شیخ شهید بوده که به دلیل عشقي 
که به فلسطین داشت، تابعیت فلسطیني خود را همچنان 
حفظ کرده بود. پس از اعلام موجوديت کیان غاصب در 
سال 1948 خانواده پدر بزرگم به جبله بازگشتند. محمد 
عزالدين تنها فرزند پسر القسام در جبله ازدواج کرد و در 
سال 1992 درگذشت. مادرم همچنان در منزل خانوادگي 
در جبله زندگي مي کند. خانواده ام چهار فرزند پس��ر به 
نام هاي عز الدين، احمد طاهر، عبد الصمد، عبد المنعم و 

سه فرزند دختر به نام هاي ايمان، ابتهال و امجاد دارد.  
تحصلات دبیرستاني را در رشته رياضي در سوريه سپري 
کردم هنگامي که خانواده ام به لیبي انتقال يافتند در يكي 
از دانشگاه هاي آن کشور در رشته آزمايشگاهي تحصیل 
ک��ردم و آنجا ب��ا دکتر کفاح کس��ار لبناني و متخصص 
بیماري هاي تنفس��ي ازدواج کردم و درحال يک فرزند 

پسر پنج ساله به نام عبد الرحمن دارم. 
افزون بر اشتغال در بيمارستان شهر بنين آیا فعاليت هاي 

دیگري هم دارید؟  
از دوران نوجواني به مقاله نويسي و خطابه علاقه دارم. 
گاهي درباره فلسطین شعر مي نويسم و مي سرايم. خدا را 
سپاس مي گويم که در ادبیات عرب قوي هستم و آن را 
از پدر و پدر بزرگ به ارث برده ام. ش��هید شیخ عزالدين 
القس��ام زبان گويا و قلم زيبا داشت. علاوه بر مديريت 

بخش آزمايش��گاه بیمارستان بنین با برخي سازمان هاي 
مقاومت فلس��طین از جمله جنبش حماس که در شمال 
لبنان حضور دارند همكاري مي کنیم. به گردان هاي نظامي 
اي��ن جنبش که نام عزالدين القس��ام را بر خود نهاده اند 
احترام قائلم. همچنین با کمیته همیاري مسجد الاقصي 
هم��كاري فرهنگي و اجتماع��ي دارم و براي رزمندگان 

مقاومت کمک هاي مالي جمع آوري مي کنم. 
آیا پ��در بزرگ نوادگان دیگر هم دارد و کجا زندگي 

مي کنند؟ 
اف��زون بر خ��ود و برادارن و خواهرانم س��ه عمه هم به 
نام هاي عائش��ه و خديجه و میمنه دارم که هر کدام شان 
چن��د فرزند دارن��د و در کش��ورهاي گوناگون زندگي 

مي کنند.   

از ویژگي هاي شيخ شهيد چه خاطراتي دارید؟  
زماني که پدر بزرگم ش��یخ عزالدين القس��ام به شهادت 
رسید، پدرم محمد 10 سال سن داشت. من در آن زمان 
هنوز متولد نش��ده بودم. ولي پدر و مادر بزرگ همواره 
جزئیات زندگي سراسر جهاد خستگي ناپذير پدر بزرگ 
را بازگو مي کردند. مادر بزرگ نقل مي کرد که شیخ شهید 
م��رد عمل بود. او پس از بازگش��ت از دانش��گاه الازهر 
مي کوش��ید آموخته هايش را عمل��ي کند. به همین دلیل 
در روستاي جبله که اکنون به شهري بزرگ تبديل شده 
مدرس��ه آموزش قرآن و آموزش زبان عربي داير کرد. با 
وجودي که انساني آرام و فروتن بود ولي در بیان حق از 

کسي باکي نداشت و با متانت سخن مي گفت.    
نقل کرده اند هنگام تحصیل در قاهره حلواي سنتي تولید 
مي کرد و مانند فروش��ندگان دوره گ��رد مي فروخت تا 
هزينه زندگي در دوران تحصیل را تأمین کند. از عرضه 
کالايش به مشتريان شرمگین نبود. در حالي که دوست و 
همكلاسي او عز الدين التنوخي خجالت مي کشد و خود 
را پنهان مي کرد. پدر بزرگم به او مي گفت که بايد افتخار 
کني که با اين شغل به سوي کسي دست دراز نمي کني! 
هنگام��ي که پدر عز الدين التنوخي به قاهره س��فر کرد 
تا از اوضاع تحصیلي فرزندش با خبر ش��ود، و هنگامي 
که اطلاع يافت که هر دو حلواي س��نتي مي فروشند به 
فرزندش گفت که عزالدين القس��ام روش زندگي را به 

تو آموخته است.  
پدرم نقل کرده که شیخ شهید همواره دستورات رسول 
اک��رم )ص( را که فرم��وده »در همه حال پنهان کاري را 
رعايت کنید« عمل مي کرد. به همین دلیل در زمان آماده 
سازي براي مبارزه با دشمن پنهان کاري را با دقت رعايت 

 افتخار مي کنم که خون ش�هيد ش�يخ 
القس�ام در رگ ه�اي م�ن  عزالدی�ن 
جری�ان دارد. ولي این دليل نمي ش�ود 
که به خاطر نوه القس�ام ب�ودن خداوند  
مرا دوست داش�ته باشد.  وابستگي به 
شهدا و بزرگان هرگز ملاک خوب بودن 
نيس�ت. اگر نوه القسام باشم و مرتکب 
گناه شوم چه تفاوتي با دیگران دارم؟ با 
وجودي که نوه القسام هستم، ولي گاهي 
احساس شرم مي کنم که چرا صداقت و 

خلوص نيت پدر بزرگ را ندارم.  

نگاهي به زندگي بازماندگان شیخ شهید در گفت و گوي اختصاصي شاهد ياران  
با دکتر ابتهال القسام نوه شهید عزالدين القسام

رزمندگان مقاومت،  فرزندان 
واقعي القسام هستند ... 

خانم دكتر ابتهال محمد القسام نوه شهيد شيخ عزالدين القسّام در 
شهر بنين از توابع شهرستان عكار در شمال لبنان زندگي مي كند. 
او مي گويد همانگونه كه پدر بزرگم براي مبارزه با استعمارگران 
انگليسي و فرانسوي سرزمين هاي خاورميانه را در نورديد. من نيز 
فلسطين و سوريه و لبنان را دوست دارم. ابتهال القسام در رشته 
علوم آزمايشگاهي از يكي از دانشگاه هاي ليبي فارغ التحصيل 
شده و در حال حاضر در كنار همسرش دكتر كفاح الكسار در 
لبنان زندگي مي كند و هرچند مدت يكبار به جبله زادگاه پدر 
بزرگ مي رود تا بستگان و بازماندگان پدر بزرگ را زيات كند. 
خبرنگار شاهد ياران اين گفت و گو را به علاقمندان شهيد القسام 

تقديم مي دارد.  

يادمان شهيد عزالدين القسام
شماره55 /  خرداد ماه 1389  



65

www.navideshahed.com

مي کرد. هنگامي که به درجه شهادت نائل آمد بسیاري از 
مردم حیفا شگفت زده شده بودند که چگونه از چهره اين 
روحاني انقلابي و امام جماعت تواناي مسجد الاستقلال 
ک��ه از 14 س��ال پیش خود را براي قی��ام همگاني آماده 
مي کرد شناخت کافي نداشتند. او همواره در خطبه هاي 
نماز جمعه و سخنراني در مراسم گوناگون استعمارگران 
انگلیسي را مسئول درد و رنج مردم فلسطین و واگذاري 

اين سرزمین به يهوديان معرفي مي کرد. 
در سال 1929 شايع شد که يهوديان قصد دارند مسجد 
الاس��تقلال را آتش زنند. برخي از ش��خصیت هاي شهر 
حیفا به شیخ پیشنهاد کردند که براي جلوگیري از آتش 
زدن مسجد از انگلیس��ي ها تقاضاي کمک نمايند. ولي 
القسام اين پیش��نهاد را به شدت رد کرد و اظهار داشت 
که ما مس��لمانان با جان و مال خود از مس��اجد خويش 
دفاع مي کنیم. او بر خلاف ساير نخبگان و شخصیت هاي 
سیاسي فلس��طین هرگونه مذاکره با انگلیسي ها را جايز 
نمي دانس��ت واين جمل��ه را تكرار مي کرد »هر کس��ي 
آزم��وده اي را بیازمايد خائن اس��ت« برخ��ي اعراب با 
انگلیس��ي ها بر ضد دولت عثماني همكاري کردند. ولي 

انگلیسي ها به وعده هاي خود وفا نكردند.  
نوه القسام بودن چه احساسي در شما ایجاد مي کند؟  
افتخار مي کنم که خون شهید عزالدين القسام در رگ هاي 
من جري��ان دارد. ولي اين دلیل نمي ش��ود که به خاطر 
نوه القسام بودن خداوند  مرا دوست داشته باشد و پس 
از مرگ وارد بهش��ت  شوم. وابستگي به شهدا و بزرگان 
هرگز ملاک خوب و بد بودن نیس��ت. اگر نوه القس��ام 
باشم  و مرتكب گناه شوم چه تفاوتي با ديگران دارم؟ با 
وجودي که نوه القسام هستم، ولي گاهي احساس شرم 
مي کنم که صداقت و خلوص نیت پدر بزرگ را ندارم. 

ب��ه قضي��ه فلس��طين ک��ه پدر 
بزرگ ت��ان در راه آزادي آن به 
ش��هادت رس��يد چه دیدگاهي 

دارید؟ 
شكي نیس��ت که قضیه فلسطین 
مق��دس  آرمان ه��اي  از  يك��ي 
مس��لمانان جه��ان اس��ت و هر 
مس��لماني مس��ئولیت دارد ب��ر 
حسب امكانات و توانمندي هاي 
خود در راه آزادي آن تلاش کند. 
مسلماناني که در شرايط عادي و 
طبیعي و در امنیت زندگي مي کنند 

سزاوار است اينگونه فكر کنند که آرمان فلسطین تنها به 
مردم فلس��طین محدود نمي باشد و به همه جهان اسلام 
تعلق دارد. گوشه گیري و دعا کردن براي ملت فلسطین 
کفايت نمي کند. س��اده ترين همدردي و همبس��تگي با 
آرمان فلس��طین تحريم کالاهاي آمريكايي اس��ت. من 
هرگز میان آمريكا و اسرائیل تفاوت قائل نیستم. اصولا 
کیاني به نام اسرائیل را برسمیت نمي شناسم. اکنون برخي 
افراد ساده لوح مي گويند تحريم کالاهاي ساخت آمريكا 
چه سودي براي مردم فلسطین دارد؟ من به آنان مي گويم 
اگر همه ملت هاي عرب و مسلمان کالاهاي آمريكايي را 
تحريم کنند، اين اقدام آسیب جدي به اقتصاد آن کشور 
وارد م��ي آورد. برخي افراد حت��ي از نیايش براي مردم 

فلسطین دريغ مي ورزند.   
آیا اميدي به آزادي فلسطين و بازگشت به این سرزمين 

را دارید؟  
ترديدي ندارم که فلسطین روزي آزاد مي شود. شايد در 
زمان حیات ما آزاد نش��ود و نس��ل هاي آينده آن را آزاد 
کنن��د. ولي من به عن��وان يک مادر  و ي��ک خواهر  و 
يک همسر وظیفه دارم به مسئولیت خويش عمل نمايم. 
وظیفه دارم عش��ق فلسطین را در دل فرزندان و برادران 
و همس��رم زنده نگه دارم. درد  و رن��ج میلیون ها آواره 
فلس��طیني را براي آنان بازگو کنم. هن��وز برادرم احمد 
طاهر در فلسطین زندگي مي کند و  نگران جان او هستم. 
مردمي که همچنان در نوار غزه و در کرانه باختري رود 
اردن در معرض شديدترين اقدامات سرکوبگرانه دشمن 
صهیونیستي قرار دارند نبايد نگران سرنوشت آنان بود؟ 
وظیفه داريم در هر محفل و مجلسي درد و رنج آنان را 
بازگو کنیم. مسلمانان را به پاسداري از ارزش هاي ديني 
دعوت نمائیم. سزاوار است يک شهروند مسلمان حس 
نوعدوس��تي و همدردي با همكیشان خود داشته باشد. 
رس��ول اکرم )ص( در اين باره فرموده اس��ت 
»کس��ي که به مشكلات مس��لمانان بي توجه 
باش��د مسلمان نیس��ت«. آيا در شرايط کنوني 
مشكلي مهمتر از قضیه فلسطین وجود دارد؟ 
البته در جهان اسلام مشكلات فراواني وجود 
دارد. ول��ي خطرناکترين آنها قضیه فلس��طین 

است.   
طبیعي اس��ت که هر فرد مس��لمان در نتیجه 
ش��ناختي ک��ه از خداون��د متع��ال دارد او را 
دوس��ت مي دارد. بنابر اين هرگاه مسلمانان از 
ابع��اد و جزئیات فاجعه آمیز قضیه فلس��طین 
ش��ناخت پیدا کردند، عاش��ق قضیه فلسطین 
مي ش��وند. زيرا عشق بدون ش��ناخت امكان 
پذير نمي باش��د.  گاهي ديده شده که افرادي 

از فلس��طیني ها نفرت دارند. وقتي علت اين نفرت را از 
آن ها جويا مي شوم مي گويند که فلسطین ها از سرزمین 
خود چش��م پوشي کردند!! مادرم يكي از کساني بود که 
از فلس��طین کوچ کرد. از او پرسیدم چرا کوچ کرديد و 
مانند ديكران در س��رزمین خود نمانديد؟ مادرم سوگند 
ياد کرد که تصمیم داش��ته بود با همسر و فرزندانش در 
فلسطین بماند. براي يكسال هم خوراک و آذوقه تدارک 
ديده بودند. ولي يهوديان به منظور اخراج فلس��طیني ها 
از سرزمین ش��ان ش��كم زنان باردار را پاره مي کردند. به 
دختران نو جوان تجاوز مي کردند. روستائیان را قتل عام 
مي کردند. اين اقدامات جنايتكارانه سبب شد میلیون ها 

فلسطیني از زادگاه خود فرار کنند. 
در آن شرایط دولت ها یا ملت هاي عرب به شما کمک 

نکردند؟  
هرگاه که قضیه فلس��طین بحراني مي شود يا جنگي در 
منطقه روي مي دهد، برخي افراد افس��وس مي خورند و 
اظهار مي دارند که کاش مرزهاي فلس��طین باز مي شد تا 
با اس��رائیل بجنگند! اين افراد خودشان را گول مي زنند. 
با فلس��طین مرزهاي واقعي وجود ندارد. اين افراد میان 
خودش��ان و خداي تبارک و تعالي م��رز ايجاد کرده اند. 
شهوت و دنیا پرس��تي میان آن ها با فلسطین مرز ايجاد 
کرده اس��ت. اگر اعراب از ش��هوت راني و دنیا پرستي 
فاصل��ه بگیرند، آنگاه خداوند متعال وس��یله پیروزي را 
فراهم مي کند. بهانه قرار دادن دولت ها و نظام هاي حاکم 
کافي اس��ت. هرگاه مردم اصلاح شدند اين حكومت ها 

هم اصلاح مي شوند. 
مگر اين پادشاهان و س��ران فاسد دنیاي عرب فرزندان 
جامعه ش��ان نمي باشند؟ من بر اين باورم که اگر مادران، 
شیر شجاعت و فداکاري را به فرزندان شان بنوشانند، و 
با دلسوزي و عشق به میهن آنان را تربیت کنند، بي تريد 

زمامدار فاسدي نخواهیم داشت.  
من براي شهیدان اش��ک نمي ريزم... براي آنان احساس 
ح��زن و اندوه نمي کنم. زيرا جاي��گاه و مقام والايي نزد 
خداوند متعال دارند. براي بازماندگان شهید ابراز تأسف 
مي کنم. براي افراد بي سرپرست و مستمنداني که به طور 
روزانه خانه شان بر سرشان خراب مي شود زجر مي کشم. 
اکنون هزاران تن از مردم غزه در اين سرماي سوزان زير 

خیمه زندگي مي کنند.   
ارزیابي ت��ان از نقش رس��انه هاي اطلاع رس��اني در 

پشتيباني از آرمان فلسطين چيست؟ 
شكي نیست که رسانه هاي اطلاع رساني در دفاع از آرمان 
فلس��لطین و بیان جنايات رژيم صهیونیستي، مسئولیت 
سنگیني بر عهده دارند.  ولي متأسفانه بسیاري از رسانه ها 
در حق مجاهدان فلسطیني کوتاهي مي کنند. هنگامي که 
شخصیت هاي برجسته فلسطیني مانند شهید عبد العزيز 

هرگاه جنگ�ي در منطقه روي مي دهد، 
برخ�ي اف�راد افس�وس مي خورند که 
کاش مرزهاي فلسطين باز مي شد تا با 
اس�رائيل بجنگند! این افراد خودشان 
را گول مي زنند. با فلسطين مرز واقعي 
وجود ندارد. این افراد ميان خودشان و 
خداي تبارک و تعالي مرز ایجاد کرده اند. 
اگر اعراب از شهوت راني و دنيا پرستي 
فاصله بگيرن�د، آن�گاه خداوند متعال 

وسيله پيروزي را فراهم مي کند.

يادمان شهيد عزالدين القسام
شماره55 /  خرداد ماه 1389  
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الرنتیسي توسط صهیونیست ها ترور مي شوند، بسیاري 
از رس��انه هاي جهان عرب بي تفاوت هستند و به پخش 

برنامه هاي عادي يا مبتذل ادامه مي دهند.  
نظرتان درباره سریال تلویزیوني القسام چيست؟

تاکنون درباره زندگي و مبارزات ش��هید شیخ عزالدين 
القسام فقط اين سريال تلويزيوني 15 قسمتي ساخته شده 
اس��ت. زماني که اين سريال پخش شد من کودک بودم 
و هنگام تماشاي صحنه هاي درخشان زندگي پدر بزرگ 
اشک از چشمانم جاري مي شد. درباره حیات شیخ شهید 
امیدوارم يک فیلم سیمنايي قوي مانند فیلم عمر المختار 
تولید شود. البته ساخت فیلم مستند و سريال تلويزيوني 
کار آس��اني اس��ت و هزينه کمتري مي خواهد. متأسفانه 
در جهان عرب تهیه کنندگاني وجود دارند که حاضرند 
براي ساخت فیلم هاي مبتذل و بي محتوا میلیون ها دلار 

پول خرج کنند.   
از پدر بزرگ تان چه ویژگي هایي را به ارث برده اید؟ 
من دوست ندارم از خودم تعريف کنم. ولي اين حقیقت 
را به ش��ما بگويم که من به ش��هادت در راه خود عشق 
مي ورزم. آنگونه که پدر بزرگم شهید القسام به شهادت 
عش��ق مي ورزيد. از خداي بزرگ مسئلت دارم شرايطي 
را فراهم کند تا در مس��یر القسام گام بردارم و به آرزوي 
خود برسم. من در سفر حج به درگاه خداوند متعال دعا 
کردم که مرگ من ش��هادت در راه او باش��د. سرنوشت 
همه انس��ان ها مرگ اس��ت. پس چه بهتر که اين مرگ 
ش��هادت در راه خدا  و در راه يک آرمان مقدس باشد. 
کس��ب رضاي خدا بهترين آرزوي هر انس��ان است. در 
حال حاضر تنها کاري که از دس��تم ساخته است کمک 
به بیماران مستمند لبناني و فلسطیني در بیمارستاني که 
در آن اش��تغال دارم. اين کار خود يک نوع همدردي با 

آوارگان فلسطیني است. 
جریانات��ي وج��ود دارند ک��ه قضيه فلس��طين را به 
کشمکش سياس��ي تبدیل کرده اند. آینده فلسطين را 

چگونه مي بينيد؟  
شكي نیس��ت که فرزندان و نوادگان واقعي شیخ شهید، 
بس��تگان نس��بي او نیس��تند. فرزندان القس��ام جوانان 
سلحش��وري هس��تند که راه او را دنبال مي کنند. آرمان 
فلس��طین و ياد قیام القس��ام به رغم گذشت ده ها سال 
همچنان زنده اس��ت. انقلاب القسام با شهادت او پايان 
نیافته است. نهضتي که او پايه گذاري کرد توسط جوانان 
مقاوم��ت ادامه دارد. در دوران حیات به او پس��ت هاي 
اداري و دين��ي و پول کلان پیش��نهاد کردند تا از مبارزه 
دست بردارد و با دش��من سازش کند. ولي او همه اين 
پیش��نهادات را رد ک��رد و به جهاد داد تا س��رانجام در 

جنگل هاي يعبد به شهادت رسید. 
يكي از همس��ايگان مان در شهر جبله نقل کرده که پدر 

بزرگم ش��بي به خواب او آمده است. پدر 
بزرگ بسیار ش��اد و خندان بوده. همسايه 
مان جوياي حال او ش��ده که القس��ام اين 
آيه را براي او تلات کرده است »في مقعد 
صدق عند ملیک مقتدر«.  خدا را ستايش 
مي کنم که ش��هادت را از او پذيرفته است. 
زيرا او با اش��غالگران فرانسوي در سوريه 
و با انگلیسي ها در فلسطین جنگیده است. 
زنده بودن نام و جايگاه القس��ام نش��انگر 
درس��تي راه اوست. نشانگر میزان عشق و 
علاق��ه مردم به اين مجاهد فرزانه اس��ت. 
اکنون همه مجاهدان مقاومت فلسطین به 
ويژه رزمندگان گردان هاي شهید عزالدين القسام، شاخه 
نظام��ي جنبش حماس به او افتخار مي کنند. تنها افتخار 
من اين است که از راه القسام پیروي کنم. تنها شايستگي 
من به عنوان نوه القسام اين است که رهرو راه او باشم.  
به عنوان یک مادر و یک همسر چگونه مي توانيد ميان 
خانه و بيمارستان و فعاليت هاي اجتماعي و فرهنگي 

هماهنگي ایجاد کنيد؟  
من بر اين باورم که فعالیت هاي اجتماعي زنان دريچه هاي 
بسیاري را براي مش��ارکت آنان در برنامه هاي فرهنگي 
و تبلیغي در برابر آنان باز مي کند. زنان با مش��ارکت در 
برنامه هاي فرهنگي و تبلیغات اس��لامي مي توانند براي 
ديگران الگو و سرمشق باشند. البته مشارکت در اينگونه 
فعالیت ه��ا نبايد به وظايف او در خانه و تربیت فرزندان  
آس��یب وارد کند. يكي از مهمترين وظايف زن در منزل 
تربیت فرزندان و رسیدگي به امور همسر است. امروزه 
زن��ان جوامع ثروتمند و مرفه رس��یدگي به کار منزل و 
تربیت فرزندان را به پیشخدمت سپرده اند. زنان تحصیل 
ک��رده و فرهیخته همواره بیرون منزل هس��تند و تربیت 

فرزندان را به پیشخدمت واگذار کرده اند. 
چگون��ه مي توان زنان مبلغ و مرب��ي متعهد به وجود 

آورد؟
گام اول را بايد از درون منزل برداشت. لازم است دختران 
پیش از ورود به دانشگاه با اصول دين وآموزه هاي ديني 
آگاه شوند. زيرا آموزشگاه ها و دانشگاه ها به مسائل ديني 
و مذهبي جوانان توجه ندارند. ديده شده که بسیاري از 

دخت��ران خانوادهاي مؤمن و متعهد نیز قبل از ازدواج از 
مسائل و اصول ديني شناخت کافي ندارند. برخي جوامع  
نیز زنان مؤمن و متعهد را در محیط تحصیل و در محیط 
اش��تغال تحقیر مي کنند. لذا پدران و برادران و همسران 
آگاه وظیف��ه دارند زنان و بانوان را به مس��ائل ديني آگاه 
نمايند و از آنان پش��تیباني به عمل آورند. البته همسران 
مس��ئولیت سنگیني بر عهده دارند. گاهي به ندرت ديده 
شده زنان مربي و مبلغ با همسراني مربي و مبلغ ازدواج 

مي کنند. و اين به سود طرفین است.  

چه پيامي براي زن مسلمان دارید؟ 
حال که اين پرسش را مطرح کرده ايد، فرصت را مغتنم 
مي ش��مارم تا زنان مسلمان را به بازگشت به سرچشمه 
زلال اس��لام دع��وت نمايم. تا زماني که زن نس��بت به 
مسائل ديني و اجتماعي نا آگاه باشد، در جامعه پیشرفت 
نخواه��د ک��رد. زنان تحصی��ل کرده زي��ادي در جامعه 
وجود دارد، ولي متأس��فانه نس��بت به حقوق و وظايف 
خود شناخت ندارند. به زنان مسلمان توصیه مي کنم که 
زنان صدر اس��لام را الگوي خود ق��رار دهند. در صدر 
اس��لام شیر زنان شجاع و فداکار زيادي وجود داشته که 
صحنه هاي حماسي باشكوهي براي امت آفريدند. زنان 
وقت خود را به تماش��اي برنامه هاي تلويزيوني پوچ و 

بي ارزش صرف نكنند. 
دوست دارید تنها فرزندتان چگونه باشد؟ 

علاقمندم فرزندم عبد الرحمن رهرو راه جهاد و شهادت 
و عشق به فلسطین باش��د. گاهي به او مي گويم جز تو 
کسي فلسطین را آزاد نمي کند. شايد اين سخن از روي 
مزاح بوده باش��د. ولي به هر حال اين سخن همیشه در 
ذه��ن او زنده مي ماند و ام��كان دارد روزي به واقعیت 

تبديل شود. زيرا تنها امید من آزادي فلسطین است. 
سال گذشته جنگ وحشيانه اي بر غزه تحميل شد. چه 

پيامي براي مردم غزه دارید؟  
اين اولین بار نیست که غزه مورد چنین حمله وحشیانه 
قرار مي گیرد. غزه حدود چهل سال در اشغال صهیونیستها 
قرار داش��ت. چنانچه غزه دوباره م��ورد تهاجم نظامي 
دشمن واقع شود. رزمندگان مقاومت توانايي ايستادگي 
در برابر ماشین جنگي دشمن را دارند و من به پیروزي 
مجدد آنان بس��یار امیدوارم. ول��ي بدانید که پیروزي به 
آس��اني به دست نمي آيد. کس��ب پیروزي مستلزم ايثار 
و فداکاري است. فلس��طیني ها بايد از گفت و گوهاي 
سازش و قطعنامه هاي شوراي امنیت سازمان ملل متحد 
چشم پوشي کنند. نقش مسلسل و گلوله را زنده کنند. 
يكي از ابزارهاي پیروزي وحدت کلمه و چنگ زدن به 
اصول ثابت ملي است. هرگاه فلسطیني ها اختلافات شان 

را کنار گذاشتند، آنگاه پیروزي نزديک مي شود.       

ش�کي نيس�ت که فرزندان و نوادگان 
واقعي ش�يخ شهيد، بس�تگان نسبي 
او نيس�تند. فرزندان القس�ام جوانان 
سلحشوري هس�تند که راه او را دنبال 
مي کنن�د. آرمان فلس�طين و یاد قيام 
القس�ام ب�ه رغم گذش�ت ده ها س�ال 
همچنان زنده اس�ت. انقلاب القسام با 

شهادت او پایان نيافته است.
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